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4. møde i projektgruppen tirsdag d. 4. oktober 2022 kl. 15.00-18.00 

 
Deltagere: 

Brugerrådet Naturstyrelsen Vendsyssel Thomas Elgaard 

BUPL Maja Strøm Lunnemann 

Danmarks Jægerforbund / Læsø Jagtforening Svend Thyø 

Dansk Islandshesteforening Lasse Grønberg Jensen 

Dansk Orienteringsforbund Ole Lind 

Dansk Ornitologisk Forening Peter Kristensen 

Friluftsrådet Bo Kølle 

Læsø Fodslaw Karin Christensen 

Læsø Kommune Susanne Lehmann Pagh 

 Stine Pagel Hansen 

Læsø Ride- og køreforening Randi Larsen 

Læsø Strandjægere Lars Vilsen 

Læsø Vand Laurits Thomsen 

Læsø Ældreråd Johnny L. Sørensen 

Sommerhusgrundejerforeningerne Helge Hansen 

Skovtræning ved Skovhytten Mette Odgaard 

NST Vendsyssel Jesper Blom-Hansen 

 Mogens Sonne Hansen 

 Søren Møller Pedersen 

 Mads Blarke 

 Vibeke Lei Stoustrup 

  

Afbud 

Danmarks Naturfredningsforening Flemming Winther Olsen 

DIF – Danmarks Idrætsforbund Kjeld Arildsen 

Læsø Biavlerforening Klaus Richter Hansen 

Læsø Lodsejerforening Henning Johansen 

Læsø Turist- og Erhvervsforening Jens Rulle 

Læsø Ungdomsskole Karin Jerup Skov 

Spejderne Caroline Polke 

Naturnationalpark Læsø Klitplantage  

Den lokale projektgruppe 
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Referat 

 
1. Velkomst og præsentation  

 

Referat 

Jesper Blom-Hansen bød velkommen. 

 
 

2. Temadrøftelse: Naturgenopretning 

Skovarealerne i den kommende Naturnationalpark Læsø Klitplantage udgør i alt ca. 660 ha. 

Det svarer til knap 60 % af områdets i alt 1.126 ha. Hovedtræarterne er skovfyr, eg og birk, 

mens 10 % har oversøiske nåletræarter, og 10 % har andre europæiske nåletræsarter som 

hovedtræart. Særligt de oversøiske nåletræarter breder sig ind i bevoksninger med 

hjemmehørende arter som skovfyr og birk. 

 

Skoven i den kommende naturnationalpark vil blive henlagt som urørt skov. Det betyder bl.a., 

at ikke-hjemmehørende arter vil blive udfaset, og at der kan ske strukturhugst i arealer med 

ensaldrende hjemmehørende arter. Andre tiltag kan være bekæmpelse af invasive arter, mere 

dødt ved i skovbunden og genetablering af naturlig hydrologi. Alle disse tiltag skal fremme en 

vådere, mere rodet og varieret skov til gavn for biodiversiteten.  

 

Desuden må der hverken foregår skovbrug, landbrug eller andre erhvervsøkonomiske 

interesser på arealerne, og der vil ikke være mulighed for traditionel jagt.   

 

Formålet med temadrøftelsen er, at projektgruppen præsenteres for Naturstyrelsens 

indledende overvejelser om tiltag til naturgenopretning og kan stille spørgsmål og give input 

hertil.  

 

a. Introduktion til temaet: 

 

 v. Mogens Sonne Hansen, skovfoged ved Naturstyrelsen Vendsyssel med ansvar for 

skovdrift, jagt og vildtforvaltning  

 

b. Vi deler os i 3 grupper og drøfter:  

 

 Spørgsmål til tiltag for naturgenopretning 

 Input til Naturstyrelsens foreløbige overvejelser 

 

 

c. Vi samles og drøfter fælles:  

 

 Præsentation af input og spørgsmål fra hver gruppe 

 Gensidig drøftelse  

 Særlige opmærksomhedspunkter  

 

Input fra drøftelserne noteres til det videre arbejde 

 

Referat 

Mogens Sonne Hansen fortalte om overvejelser og prioriteringer i arbejdet med 

naturgenopretning i den kommende naturnationalpark.  
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Overordnet kan træarterne og kommende tiltag i Læsø Klitplantage inddeles i 3 grupper: 

- Oversøiske træarter: disse vil blive fjernet enten ved renafdrift eller udtynding over flere 

omgange 

- Europæiske træarter: bevoksninger modereres, markante træer kan bevares 

- Hjemmehørende arter: strukturhugst, dvs. udtynding så variation i alder øges, arter i 

undertal fremmes 

 

Ikke-hjemmehørende træarter fjernes fra området efter hugst og sælges. Som udgangspunkt 

kan hjemmehørende arter ikke fjernes, men skal forblive i området som dødt ved.  

 

Ved strukturfældning følges Naturstyrelsens økologiske retningslinjer, som bl.a. indebærer:  

- Mængden af dødt ved øges f.eks. ved at efterlade høje stubbe, lave skader på træer eller 

veteranisere træer 

- Naturmæssigt særligt værdifulde træer og trægrupper søges gavnet. Det er f.eks. 

veterantræer og træer med relativt mange mikrohabitater, f.eks. hulheder, skader, 

svampe, lavt siddende grene, bredkronede træer mv 

- Der tages hensyn til rugende fugle 

 

Andre tiltag, der vil blive bragt i anvendelse, er bl.a. åbning af skovkanter, fjernelse af invasive 

arter som f.eks. glansbladet hæg og indplantning af frøkilder til blomstrende hjemmehørende 

træer som hvidtjørn og almindelig hæg.  

 

Genetablering af naturlig hydrologi er også et tiltag under naturgenopretning. Der holdes 

midtvejsmøde om den igangsatte hydrologiske forundersøgelse d. 6.10. Endelig rapport 

forventes fremlagt d. 2.11.22.  

 

Tiltag til naturgenopretning kan gennemføres over en periode på 25 år. Herefter kan der 

fortsat ske den nødvendige naturpleje i området som f.eks. fjernelse af opvækst af oversøiske 

arter. 

 

Efter oplægget var der drøftelser ved bordene og notering af spørgsmål til oplægget. Generelt 

var der mange positive tilkendegivelser i forhold til det skovbillede, som tiltagene for 

naturgenopretning vil fremme: mere lysåben natur, glidende overgange fra skov til lysåbent, 

flere hjemmehørende arter og store og markante træer. Der var også betænkeligheder i forhold 

til, om målene om mere dødt ved kan begrænse adgangen til arealerne i lange periode pga. de 

store mængder, der skal efterlades. Stier vil dog fortsat blive ryddet. Betydning af naturlig 

hydrologi blev også vendt. Konkret blev der bl.a. spurgt til betydning af 

Naturbeskyttelseslovens §3 for iværksættelse af tiltag (se punkt 6).  

 

 
3. Opsamling på temadrøftelse på sidste møde 

Temadrøftelsen på mødet d. 23. august handlede om biodiversitet, græssende dyr og 
hegnslinje. Der var stor debatlyst og mange input til Naturstyrelsens overvejelser.  
 
På dagens møde samles op på input fra sidste møde og suppleres med input fra møder med 
interessenter siden sidst.  
 
Referat:  
Jesper indledte punktet med at opridse rollerne i arbejdet og takke for det meget konstruktive 
samarbejde, der indtil nu har været i den lokale projektgruppe.  



 

 

4 

 
Vibeke resumerede kort tidsplanen for den kommende periode, der med aktuel viden 
indebærer, at projektgruppen kan få det første udkast til projektbeskrivelse til drøftelse i 
starten af 2023. Vibeke samlede derefter kort op på de input, der indtil nu er kommet til 
emnerne hegn, dyr og friluftsfaciliteter fra møderne i den lokale projektgruppe samt møder 
med andre interessenter. Alle input er noteret og vil indgå i det videre arbejde.  
 
 

4. Friluftsprojekter i tilknytning til de kommende naturnationalparker 
Naturstyrelsen orienterer om status siden sidste møde og det videre forløb. Projektgruppen 
kan komme med input til forslagene. 
 
Vandrerute udenfor NNP 
Alle eksisterende vandreruter i Klitplantagen ligger inden for udpegning til naturnationalpark. 
Der er et ønske om en vandrerute uden for NNP, så folk, der ikke ønsker at gå i hegnet, har en 
afmærket rute. Projektgruppen ønsker gerne vandreruten placeret i den sydligt-centrale del 
(omkring Badesøen og Enebærdalen) og gerne med udgangspunkt ved Badesøen og gerne 
mulighed for 2 længder. 
 
Vi har haft hjælp af en lille undergruppe under projektgruppen (Fodslaw og 
Orientringsløberne), og der er klart mest begejstring for arealerne omkring Enebærdalen 
(skraveret oval). Der er mange muligheder for at lave en ca. 3 km. rute rundt i det område. 
 
Det er svært at finde et forløb som ikke har samme frem- og tilbageløb på Stenbrovej rundt om 
flyvepladsen. Vi foreslår derfor, at der kun afmærkes en enstrenget forbindelsesrute mellem 
Badesøen og hjørnet Østre - og Vestre Skråvej, hvor rundturen i Enebærdalen så kan starte. 
Forbindelsesruten kan gå fra Badesøens P-plads ad Stenbrovej til sporet nord for flyvepladsen, 
mod øst af det spor til Lundbækken, langs med Lundbækken mod nordvest indtil overkørsel, 
over Lundbækken og langs Vestre Skråvej til hjørnet (indtil en rute rundt om NNP evt. 
medfører sti langs Vestre Skråvej – så kan ruten flyttes derind). 
 
Med en vandresti overvejende i Enebærdalen vil grusbelægning enten helt kunne undgås eller 
evt. lægges meget smalt.  
 
Ridefaciliteter 
Rytterrepræsentanter i projektgruppen har hjulpet os med at prioritere 
riderute/ridefaciliteter. Der ønskes prioriteret et ”start-sted” ved Birkesøen, hvor der er mange 
ønsker om bedre faciliteter.  
 
Efter møde med rideaktører på Læsø d. 15.9 er forslaget nu at prioritere: en bredere overkørsel 
over grøft til p-plads, fold / bindebomme, bord/bænkesæt og evt. muldtoilet.  
 
Naturstyrelsen har i sommer lavet ”indkig” gennem rørskov og pil til Birkesøen, da bredden 
var helt tilgroet.  

 
Ny placering af hundeskov 
Naturstyrelsen foreslår hundeskoven flyttet ud af naturnationalparken til et areal, som er tørt 
en større del af året, og til et sted hvor vi kan udnytte eksisterende faciliteter. Projektgruppen 
har tidligere drøftet en ny placering tæt på Badesøen pga. nærheden til Byrum og 
kombinationen med eksisterende faciliteter. 
 
Den bedste mulighed ved Badesøen er den sydligste skovtrekant. Der er i dag noget monoton 
bevoksning af ensaldrende og mellemaldrende skovfyr samt et løvtræskovbryn ud mod 
asfaltvej. Ved strukturfældning kan der skabes en mere varieret skov med lysninger.  
 
Sporet mellem bevoksning og bryn bruges til ridning, men er ikke officiel ridesti. Der er officiel 
ridesti langs vestkanten af skovfyrbevoksningen ud mod birk/mose. Mulighed for adgang 
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direkte fra P-plads og fra hjørnet ud mod Blågranvej. Hegnet sættes ikke helt op mod privat 
skel. 
 
Nye overnatningspladser 
Under afklaring med Læsø Kommune 
 
 
Referat 
Orientering fremgår af dagsorden. Der var opbakning til placering af hundeskov v. Badesøen. 
Rytterne vender tilbage om evt. ønske om flytning af ridesti fra den vestlige til den østlige side 
af arealet.  
 
 

5. Kort nyt siden sidste møde 
v. Vibeke Lei Stoustrup 
 
Referat 
Der var møde med naboer med skel til naturnationalparken d. 6.9. Der er aftalt et opfølgende 
møde efter årsskiftet. 
 
Der har været møde med Læsø Biavlerforening / De brune bier d. 6.9. Det bliver ikke muligt at 
have bistader i den kommende naturnationalpark. Det er aftalt, at foreningen kan sætte 
staderne på naturstyrelsens øvrige arealer på Læsø. Konkret placering aftales direkte. 
Foreningen har fået mulighed for at anvende lokaler på Savværket til voks-værksted.  
 
Der har været møde med Ældrerådet d. 15.9, hvor Naturstyrelsen fik konkrete input til tiltag 
for at øge tilgængelighed i den kommende naturnationalpark. 
 
Der har været møde med rideaktørerne d. 15.9. Der er aftalt tur til Skindbjerglund for ryttere 
og heste d. 13.10. Formålet er at se og ride med exmoor-ponyer. 
 
Der var informationsarrangement inkl. vandring ved Skovhytten d. 24.9 med ca. 40 deltagere. 
Der var mulighed for at gå en tur i et kreaturhegn med en af Naturstyrelsens medarbejdere d. 
22.9. Arrangementet blev godt modtaget og vil forventeligt blive gentaget.  
 

 
6. Ordet er frit  

– tid til debat og udveksling af synspunkter  
 
Referat 

Læsø Strandjægere havde forud for mødet fremsendt følgende spørgsmål til besvarelse på 

mødet:  

 

Spørgsmål 1.  

’Er det korrekt at Naturstyrelsen skal søge Læsø Kommune/Kommunalbestyrelsen om 

dispensation i forbindelse med de ændringer en NNP. udgør i de beskyttede naturområder?’ 

 

Svar 

Det korte svar er, at Naturstyrelsen må forventes at skulle søge dispensation for nogle af de 

forventede tiltag i den kommende naturnationalpark, men ikke for alle. Nedenfor følger et 

mere uddybende svar.  

 

 

Det er naturbeskyttelseslovens formål at værne om landets natur og miljø.  
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Af lovens § 3 fremgår, at der ikke må fortages ændringer i tilstanden af de beskyttede 

naturtyper. Efter lovens § 65, stk. 2, kan kommunerne i særlige tilfælde dispensere fra 

forbuddet i § 3 til at ændre tilstanden af de beskyttede naturtyper omfattet af § 3. Efter praksis 

i bl.a. klagenævnet, vil en særlig omstændighed, der kan begrunde en dispensation, f.eks. 

være, at et ansøgt indgreb har en naturforbedrende funktion. 

 

Ved vurderingen af om en foranstaltning kræver dispensation fra naturbeskyttelseslovens § 3, 

skal der lægges vægt på foranstaltningens karakter og især på den virkning, den har for 

området - det vil sige om foranstaltningen indebærer ændringer af området og dermed af 

naturtilstanden. Udgangspunktet er, at det alene er ændringer, der har en mere varig karakter, 

som kræver dispensation. Sædvanlig vedligeholdelse er ikke omfattet. Foranstaltninger kan 

være så perifere eller bagatelagtige, at de kan iværksættes uden dispensation. Spørgsmålet, om 

der kræves dispensation, vil altid bero på en konkret vurdering. Rekreative interesser kan efter 

en konkret vurdering begrunde en dispensation.  

 

Helt overordnet betyder dette, at etablering af en række anlæg på § 3 arealer i den kommende 

naturnationalpark – befæstede stier, shelter o.lign. formentlig vil kræve dispensation. Det 

samme vil tilstandsændring i beskyttede vandløb. Efter praksis kræver opstilling af hegn, der 

kan karakteriseres som sædvanligt landbrugshegn, normalt ikke dispensation. 

 

Det er kommunerne, der har myndighedsopgaven til at give dispensation jf. ovenfor. 

Kommunerne vil ved varetagelse af denne opgave skulle udarbejde en faglig begrundelse ud 

fra de hensyn, som loven skal varetage. Læsø Kommune har oplyst, at det er Frederikshavn 

Kommune, der varetager §3 myndighedsopgaver for Læsø Kommune.  

 
 

Spørgsmål 2 

’Når nu medlemmerne i Projektgruppen løbende bruger/har brugt tid og energi på arbejdet i 

gruppen bør det være rimeligt at når den endelige Projektbeskrivelse skal udfærdiges, at hvert 

medlem af projektgruppen får mulighed for at komme med deres egne synspunkter om 

arbejdet i  projektgruppen, fx. max. en halv A4 side. 

Disse input indgår direkte og ubeskåret i Projektbeskrivelsen.’ 

 

Svar 

Naturstyrelsen vil meget gerne bakke op om, at arbejdet i den lokale projektgruppe evalueres. 

Den første fase af projektgruppens arbejde har fokus på input til projektbeskrivelsen, men 

projektgruppen er etableret for hele etableringsperioden for den kommende 

naturnationalpark. Det er derfor en god ide at evaluere arbejdet nu, så læring herfra kan 

lægges til grund for det videre samarbejde.  

 

Konkret foreslår Naturstyrelsen, at evaluering bliver et tema for kommende møde i november. 

Medlemmerne af projektgruppen vil i den forbindelse få mulighed for at lave en kort skriftlig 

evaluering jf. forslag fra Strandjægerne. Input kan fremlægges på mødet og indgå som bilag til 

referat fra mødet. Det er ikke muligt at lade bidragene indgå i projektbeskrivelsen.  

 

 
7. Eventuelt og afrunding 

v. Jesper Blom-Hansen 

 

Næste møde er fastligt til d. 22. november 2023 kl. 17-20.  
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